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گزارش

5 اقتصاد دریایی

 پیگیری تخصیص اعتبار پروژه انتقال آب  خزر 
در کمیسیون تلفیق

 معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست با 
بیان اینکه  احتمال می رود با پیشنهاداتی که به وزارت نیرو شده در چگونگی 
انتقال آب به فلات مرکزی کشور بازنگری صورت گیرد، گفت: بر اساس 
این پیشنهاد امکان انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی به جای انتقال 
آب دریای خزر مطرح شده است که این امر قابل بررسی توسط کارشناسان 

وزارت نیرو است.
به گزارش اقتصادسرآمداز مانا، معاون محیط زیست دریایی و تالاب های 
سازمان حفاظت محیط زیست در نشست خبری آنلاین که امروز برگزار 
شده بود در پاسخ به سئوال خبرنگار مانا مبنی بر دلیل مبلغ اختصاص داده 
شده برای انتقال آب دریای خزر به فلات مرکزی در لایجه بودجه ۱۴۰۱ به 
میزان ۴۶ هزار میلیارد تومان با وجود مخالفت صریح رئیس جدید سازمان 
حفاظت محیط زیست با اجرای این پروژه در دولت سیزدهم، اذعان داشت: 
پروژه انتقال آب دریای خزر به استان سمنان سال گذشته مجوز های لازم 

را از معاونت انسانی سازمان حفاظت محیط زیست دریافت کرده است.
معاون محیط زسیت دریایی و تالاب های سازمان حفاظت میحط زیست با 
اشاره به اینکه مطالعات زیست محیطی این پروژه ۹ سال به طول انجامیده 
است، بیان داشت: احتمال می رود با پیشنهاداتی که به وزارت نیرو شده در 

چگونگی انتقال آب به فلات مرکزی کشور بازنگری صورت گیرد.
به گفته وی، بر اساس این پیشنهاد امکان انتقال آب دریای عمان به فلات 
مرکزی به جای انتقال آب دریای خزر مطرح شــده است که این امر قابل 

بررسی توسط کارشناسان وزارت نیرو است.
لاهیجان زاده با اشــاره به تخصیــص بودجه برای پــروژه آب انتقال آب 
دریای خزر به سمنان در ســال ۱۴۰۱ نیز اذعان داشت: این موضوع قبل از 
تخصیص اعتبار در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی قابل پیگیری 

و بازنگری است.
وی در ادامه گفته های خود خاطرنشان ســاخت: طرح انتقال آب دریای 
عمان یکی از کامل ترین طرح ها از بعد زیست محیطی است و از دقیق ترین 

ارزیابی های زیست محیطی بهره برده است.
این مقام مسئول در سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه پروژه 
مطالعاتی طرح انتقال آب دریای عمان دو ســال به طول انجامیده اســت، 
گفت: تصمیم گیری درباره آن با کمک مشاوران داخلی و خارجی انجام شد.

وی با بیان اینکه ایــن طرح یکــی از دقیق ترین طرح هــا از نظر ارزیابی 
زیست محیطی اســت و همه ارزیابی ها درباره شــورابه و پساب انجام و 
روش های برداشت و تخلیه آن مشخص شده است، تاکید کرد: اجرای این 
طرح حداقل آسیب زیست محیطی را در پی خواهد داشت و برداشت آب 

از طریق دریای عمان و بخش اقیانوسی آن انجام خوا
لاهیجان زاده در ادامه گفته های خود با اشــاره به بارش های سیل آسا در 
خلیج فارس و دریای عمان، بیان داشــت: با توجه به موقعیت جغرافیایی 
خلیج فارس، به هیچ عنوان وقوع سونامی در این خلیج پیش بینی نمی شود.
این مقام مسئول در سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه تامین 
آب محیط زیستی رودخانه های کشور از جمله مهمترین برنامه های معاونت 
محیط زیست دریایی است، گفت: در این راستا مطالعات عمده تالاب های 
کشور به اتمام رســیده و نتایج آن به طور مجدد به تیم جدید وزارت نیرو 

ابلاغ شده است.
به گفته لاهیجان زاده، بیشترین چیزی که می تواند در تامین حق آبه تالاب ها 
به ما کمک کند سیلاب ها هستند که بر اساس اعلام هواشناسی در چند روز 
آینده شاهد بارش های سیلابی در استان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان 

و بخش هایی از سیستان و بلوچستان خواهیم بود.
وی در ادامه با تاکید بر اهمیت تعیین نیاز آبی تالاب ها، عنوان کرد: تاکنون 
مطالعات آب مورد نیاز برای ۲۰ تالاب انجام شــده کــه ۱۲ مورد در حال 
نهایی شــدن اســت و نزدیک به ۲۳ مورد دیگر نیز در دستور کار اجرایی 

قرار گرفته است.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
در ادامه با اشــاره به اینکه ۱۴ بهمن ماه روز جهانی تالاب ها است، اظهار 
داشت: در همین راستا مراســم ویژه ای با حضور رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست و مهمانان داخلی و خارجی در استان فارس و مجاورت تالاب 
بختگان برگزار می شــود.وی یکی از مهمترین اقدامات معاونت دریایی 
سازمان حفاظت محیط زیســت، پایش تالاب ها عنوان و تصریح کرد: در 
همین راستا از تصویر برداری هوایی و تصاویر ماهواره ای بهره گیری شده 
است و بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته همزمان با روز جهانی 

تالاب ها در ۱۴ بهمن ماه، این مرکز پایش به بهره برداری خواهد رسید.
وی در ادامه گفته های خود در خصــوص پروژۀ هامون و چگونگی تداوم 
احیای این تالاب با توجه به روی کار آمدن دولت طالبان گفت: مسئولیت 
پیگیری آب با دولت افغانســتان به عهده وزارت امور خارجه اســت، اما 
شنیده ها حاکی از این است که امیدواری ها برای انجام توافقات لازم بر سر 

تامین آب هامون با دولت طالبان بسیار بیشتر از دولت اشرف غنی است.
به گفته معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط 
زیست، دولت اشرف غنی مقاومت بسیار زیادی در زمینه انجام مذاکرات با 

دولت ایران در زمینه تامین آب تالاب هامون داشت.
وی با اشــاره به اینکه پروژه هامون با همکاری مشــترک اتحادیه سازمان 
ملل متحد در حال انجام اســت، تصریح کرد: در ایــن خصوص چندی 
پیش گروهی از اتحادیه اروپا وارد تهران شده و قول های مساعدی جهت 
همکاری افغانســتان برای احیای تالاب هامون از طریق اتحادیه سازمان 
ملل متحد داده شد.لاهیجان زاده با اشــاره به موضوع دیپلماسی آب اظهار 
کرد: مسئولیت دیپلماسی آب در زمینه افغانستان با وزارت امور خارجه و 
وزارت نیرو است. بعد از روی کار آمدن طالبان مذاکرات قبلی متوقف شد، 
ولی به نظر می رسد در حال ازسرگیری اســت. دولت اشرف غنی در این 
مسئله مقاومت زیادی داشت و ممکن است مذاکرات آب با دولت جدید 
افغانستان راحت تر باشد.وی با اشاره به طرح احیای تالاب هامون ادامه داد: 
پروژه بین المللی هامون با همکاری ســازمان ملل و اتحادیه اروپا در حال 
اجراست و سازمان ملل باید این طرح را گسترده تر کند و افغانستان را نیز 

وارد این طرح کند.
این مقام مسئول در سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه گفته های خود 
به مشکلات زیســت محیطی خلیج فارس اشــاره و یکی از مهمترین این 
مشکلات را افزایش شــوری خلیج فارس به دلیل عدم ورود آب شیرین 

کافی به این خلیج عنوان کرد.
معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست، 
تصریح کرد: به طول مثال ۴۰ سال پیش ۱۲۰ میلیارد متر مکعب آب شیرین 
از بهمنشیر و اروند رود وارد خلیج فارس می شد، اما به دلیل سدسازی در 
ترکیه و محدود شــدن آب های دجله و فرات و نیز سدســازی در سوریه 
و عراق، هم اکنون میزان آب شــیرین ورودی به خلیــج فارس به حداقل 

رسیده است.
وی همچنین به افزایش یک درجه ای آب خلیج فارس بیان داشت: این امر 
به دلیل تغییرات اقلیمی است که اثرات منفی در زیستگاه های محیط زیست 

دریایی داشته است.

کانال سوئز در سال 2021 رکورد 
درآمدزایی را شکست

به رغم شــیوع »ویروس کرونا« و کاهش رشد اقتصادی 
در جهان، کانال ســوئز که شــریان اصلی انتقال کالا از 
اقیانوس هند به مدیترانه و کشور های اروپایی محسوب 
می شــود، رکورد درآمدزایی را در سال گذشته میلادی 
)۲۰۲۱( شکســت و بنابر اعلام دولت مصــر این کانال 
بیش از شــش میلیارد دلار درآمد داشته است. ترانزیت 
کالا از کانال سوئز، یکی از مهم ترین منابع درآمدی دولت 
مصر محسوب می شود که ســالانه میلیارد ها دلار از این 
منبع درآمد به خزانه این کشور واریز می کند.به گزارش 
اقتصادسرآمد از  روزنامه »الشرق الاوسط« چاپ لندن، 
اداره کانال سوئز اعلام کرد که  ۲۰۲۱ پردرآمدترین سال 
برای کانال سوئز بوده و دولت مصر از طریق ترانزیت کالا 
از این آبراه بین المللی به درآمد ۶.۳ میلیارد دلار رســیده 
است.در بیانیه ای که در حســاب کاربری دفتر ریاست 
جمهوری مصر در فیسبوک منتشر شده، به نقل از »اسامه 
ربیع« مدیر کل اداره کانال سوئز آمده است که سال ۲۰۲۱ 
پردرآمدترین سال برای کانال سوئز و حجم درآمدها در 
این آبراهه به ۶.۳ میلیارد دلار رسیده است. ظرفیت ترابری 
سالانه کانال سوئز هم در ۲۰۲۱ بالاترین حد گزارش شد 
و بالغ بر ۱.۲۷ میلیارد تن بود.رئیس اداره کانال ســوئز 
توضیح داد که تعداد کشتی های عبوری در مسیر دو طرفه 
کانال سوئز ۲۰ هزار و ۶۹۴ فروند بوده که نسبت به ۲۰۲۰ 
، ده درصد رشد داشته و یک هزار و ۸۶۴ کشتی افزایش 
داشته اســت. ظرفیت ترابری کانال ســوئز در ۲۰۲۱ با 
افزایش ۸.۵ درصدی نسبت به سال قبل آن از ۱.۱۷ میلیارد 
تن به ۱.۲۷ میلیارد تن رسید.وی ادامه داد که درآمدهای 
دلاری کانال سوئز در سال ۲۰۲۱ با افزایش ۷۲۰ میلیون 
دلاری نسبت به سال ۲۰۲۰ به ۶.۳ میلیارد دلار رسید. این 
رقم در ۲۰۲۰ حدود ۵.۶ میلیارد دلار اعلام شده بود.اسامه 
ربیع تاکید کرد: ظرفیت ترابری سالانه در کانال سوئز بیشتر 
از میانگین رشد حمل و نقل دریایی بین المللی بوده است.
بر اساس آمار بین المللی ظرفیت ترابری دریایی بین المللی 
افزایش ۳.۷ درصدی داشــته و حجم تجارت دریایی از 

کانال سوئز رشد ۸.۵ درصدی را تجربه کرد.

 نخستین محمولۀ دام زنده 
در بندر خرمشهر آماده بارگیری شد

رئیس شورای تأمین کنندگان دام کشور گفت: نخستین 
محمولۀ صادراتی دام زنده سبک در بندر خرمشهر آماده 
بارگیری به کویت شد.به گزارش اقتصادسرآمد،منصور 
پوریان به مانا افزود: این محمولۀ شــش هزار رأسی دام 
با یک فروند شناور باری به کویت حمل خواهد شد.وی 
گفت: این نخستین محمولۀ دام زنده از مجموع ۵۰ هزار 
رأسی است که قرار است تا پایان امسال از بنادر استان به 
کشور های حوزۀ خلیج فارس صادر شود.رئیس شورای 
تأمین کنندگان دام کشور افزود: مزیت نسبی صادرات دام 
زنده به کشــور های حوزۀ خلیج فارس به علت نزدیکی 
بنادر خوزستان به این کشور ها بالا است و هزینه های آن در 
مقایسه با سایر بنادر کشور کمتر است.پوریان کشور های 
حوزۀ خلیج فارس را مشتریان اصلی دام زندۀ ایران بیان 
کرد و افزود: بــا فروکش کردن ویــروس کرونا، روند 
صادرات کالا از جمله دام زنده به کشور های حوزه خلیج 
فارس که در دو ســال اخیر دچار رکود شده بود افزایش 
خواهد یافت.وی گفت: تا پایان امسال از کل کشور ۳۰۰ 
هزار رأس دام سبک صادر خواهد شد که بخشی از آن ها 
از بنادر بوشهر و هرمزگان صادر خواهد شد.در سال های 
گذشته صادرات قانونی دام زنده از بنادر شادگان، چوئبده 
و اروندکنار رونق داشته اســت.بنادر خوزستان ظرفیت 
تخلیه و بارگیری ســالانه ۵۰ میلیون تنُ کالا های نفتی و 

غیرنفتی را دارد.

انگشت نگاری مواد نفتی در خلیج فارس 
برای تشخیص منشاء آلودگی

مدیر کل دفتر بررســی و مقابله با آلودگی های دریایی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت به انجــام اقدامات 
خودپالایی در خلیج فارس توسط معاونت محیط زیست 
دریایی اشــاره کرد و بیان داشــت: یکی از این اقدامات 
انگشت نگاری مواد نفتی اســت که به وسیله آن منشاء 
آلودگی مشخص می شــود.به گزارش اقتصاد سرآمد، 
محمود رضایی در نشست خبری آنلاین یکی از مهمترین 
اقدامات دفتر بررســی و مقابله با آلودگی های دریایی را 
تهیه بانک اطلاعاتی منابع آلودگــی عنوان کرد و گفت: 
تهیه این بانک اطلاعاتی کمک شایانی به شناسایی هر چه 
سریعتر آلودگی ها و انجام اقدامات لازم خواهد کرد. مدیر 
کل دفتر بررسی و مقابله با آلودگی های دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیســت، تاکید کرد: انجــام طرح های 
پژوهشــی مقابله با آلودگی، پایش منابع آلاینده از جمله 
فلزات سنگین، آلودگی های نفتی و آلودگی های خاص 
همواره در دوره های مشخص مورد پایش قرار می گیرند.
به گفته وی، همچنین پایش آلودگی های به وجود آمده در 
بنادر صیادی، تجاری، سکوهای نفتی، مراکز پتروشیمی 
و پالایشگاه ها در حوزه سواحل و جزایر آبهای جنوبی و 
شمالی کشور انجام می شود.این مقام مسئول در سازمان 
حفاظت محیط زیســت، همچنین به پایش پساب های 
ورودی به دریاها و نیز پایش شناگاه های کشور به عنوان 
یکی از مهمترین اقدامات دفتر بررسی و مقابله با آلودگی 
های دریایی سازمان حفاظت محیط زیست اشاره کرد.
رضایی در ادامه گفته های خود، مشارکت در دیپلماسی 
بین المللی و منطقه ای را نیز از دیگــر اقدامات معاونت 
دریایی سازمان حفاظت محیط زیست در بحث آلودگی 
های دریایی عنوان کــرد.وی در خصوص آلودگی های 
خلیج فارس، مهمترین نوع این آلودگــی ها را آلودگی 
نفتی عنوان کرد و گفت: منطقــه خلیج فارس با توجه به 
قرارگیری در گســل منطقه خوبی برای استحصال منابع 
نفتی اســت اما این به عنوان یک تهدید زیست محیطی 
شناخته می شــود چراکه یکی از اصلی ترین آلودگی ها، 

آلودگی نفتی است.مانا

دریادار سیاری:رونمایی از نخستین موتور دریایی بومی ایران 
معاون هماهنگ کننده ارتش درباره رونمایی از نخستین موتور دریایی بومی ایران  با قدرت ۳۶۰۰ اسب بخار با نام مکران، گفت: تولیدات داخلی در حوزه پیشران دریایی ادامه خواهد 
داشت و این پیشران ها باید بهینه شوند و نیاز داخل به همین شیوه تامین شود.به گزارش اقتصادسرآمد، دریادار حبیب الله سیاری در توضیح دستاوردهای تولید داخلی در حوزه 
نیروی دریایی، گفت: هفته گذشته از نخستین موتور دریایی بومی ایران  با قدرت ۳۶۰۰ اسب بخار و با نام مکران  )اینجا(در پایگاه هفتم آذر نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران 
رونمایی شد.معاون هماهنگ کننده ارتش یادآور شد: تولیدات داخلی در این حوزه ادامه خواهد داشت چراکه ما برای تامین نیازمندی ها خود باید ضمن تولید بر روی بهینه سازی 
این تولیدات کار کنیم. پیشران ها باید بهینه شوند زیرا نیاز داخل در مورد پیشران ها باید از همین راه تامین شود.دریادار سیاری، با اشاره به لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، اظهار کرد: ما 

درخواست هایی در زمینه بودجه حوزه دفاعی و تقویت بنیه دفاعی داریم که با حضور در کمیسیون های تخصصی مجلس عنوان خواهیم کرد.

گروه اقتصاد دریا -زهرا عسکری-  مناطق ویژه اقتصادی در 
کشور های مختلف از جنبه های گوناگون حائز اهمیت هستند. 
این مناطق بیشتر در سواحل دریا های آزاد قرار دارند، به عنوان 
محلی امن برای سرمایه گذاری به شمار می آیند. در ایران نیز چندین منطقه 
ویژه و اقتصادی وجود دارند که در میان آن ها، منطقه ویژه خلیج فارس 
توانسته است از نظر جذب سرمایه گذاری بهترین عملکرد را داشته باشد 
و به محلی مناسب جهت سرمایه گذاری تبدیل شود. در این خصوص، 
با حسن خلج طهرانی، مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس به گفتگو نشسته است. وی می گوید در ۶ ماه نخست 
امسال، با جذب ۷۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری، بالاترین میزان جذب 
سرمایه گذاری در طول فعالیت این منطقه به ثبت رسیده است و چندین 

قرارداد جذب سرمایه گذاری دیگر نیز در دست اقدام دارد. 
اقدامات منطقه ویژه خلیج فارس در خصوص تسهیل جذب 

سرمایه گذاری در سالجاری
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنــی و فلزی خلیج فارس، زیرمجموعه 
سازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است. طبیعتا برای اینکه بتوانیم در این 
منطقه سرمایه گذاری مناسبی انجام دهیم، ابتدا باید به نیاز های سرمایه گذار 
به عنوان اصول اولیه توجه کنیم. به طور کلی، سرمایه گذاران برای فعالیت 
در هر حوزه به ویژه تولیدی و تجاری، به زیرساخت به عنوان مهم ترین 
اصل جذب ســرمایه گذاری نیاز دارند. این یعنی اگر یک منطقه دارای 
زیرساخت های اساســی مانند آب، برق، گاز، راه دسترسی مناسب و... 
باشد، سرمایه گذار به این منطقه جهت سرمایه گذاری مراجعه خواهد کرد.
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلــزی خلیج فارس نیز با پیگیری 
همین هدف یعنی توسعه زیرساخت ها برای جذب سرمایه گذاری، در 
سال ۱۳۹۹ برنامه ریزی های لازم را برای سال ۱۴۰۰ انجام داده است. با 
توجه به اینکه رئیس هیئت عامل ایمیدرو نیز در سال قبل سفری به منطقه 
ویژه خلیج فارس داشت و از این منطقه و سایت توسعه آن بازدید کرد که 
در این بازدید، امکانات سایت توسعه مطرح و بررسی شد. در حال حاضر، 
برای اینکه در سایت توسعه سرمایه گذاران را جذب کنیم، نیاز است که 
زیرساخت ها شامل آب، برق، گاز، معابر و تسطیح اراضی نیز برای این 
سایت تامین شــوند و در کنار آن، برنامه ریزی های لازم را برای آینده به 
عمل آورد. با نگاه مثبت ریاست محترم هیات عامل ایمیدرو و به تبع آن 
جلسات مکرری که در سازمان ایمیدرو برگزار کردیم و کمکی که از آن ها 
گرفتیم، در نهایت این نتیجه حاصل شد که با تخصیص حدود چهار هزار 
میلیارد تومان به این منطقه ویژه طی پنج ســال، بتوانیم زیرساخت های 
مناسب برای جذب ســرمایه گذار را در سایت توسعه منطقه ویژه خلیج 

فارس آماده سازی کنیم.

ظرفیت های بالقوه برای جذب سرمایه گذاری 
قرار گرفتن منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از نظر 
موقعیت استراتژیک در کنار آب های خلیج فارس بسیار حائز اهمیت است. 
سرمایه گذاری که مایل به اجرای طرح های توسعه ای است و اگر ذهنیت و 
هدف صادرات داشته باشد، طبیعتا منطقه ویژه خلیج فارس بهترین مکان 
برای سرمایه گذاری خواهد بود؛ چراکه این منطقه، در کنار دو بندر بسیار 
بزرگ و حیاتی کشور یعنی بنادر شــهید رجایی و شهید باهنر واقع شده 

است و این امر، یک مزیت بسیار بزرگ برای این منطقه به شمار می رود.
علاوه براین، ویژگــی »منطقه ویــژه اقتصادی« بــودن آن، باعث ایجاد 
مزیت هایی شده است؛ به طوری که می توان به راحتی صادرات و واردات 
را در منطقه ویژه خلیج فارس انجــام داد. همچنین، این منطقه، از گمرک 
مستقل برخوردار است که یک مزیت مهم دیگر محسوب می شود. در کنار 
این موارد، منطقه ویژه خلیج فارس به خطوط ریلی سراسری کشور متصل 
است؛ این یعنی از هر نقطه در کشــور، از طریق سیستم ریلی می توان هم 
مواد اولیه و هم محصول را به این منطقــه ویژه انتقال داد. در همین حال، 
منطقه ویژه خلیج فارس در مجاورت شــهر بندرعبــاس به عنوان مرکز 
اســتان هرمزگان قرار دارد؛ از این رو، امکانات شهری بندرعباس برای 
سرمایه گذاران مناسب است. همچنین منطقه ویژه خلیج فارس به فرودگاه 

بین المللی بندرعباس نزدیک است.

منطقه ویژه اقتصــادی صنایع معدنی و فلزی خلیــج فارس، مزیت های 
زیرســاختی دیگری نیز برای ســرمایه گذاری دارد. نیــروگاه حرارتی 
بندرعباس در کنار این منطقه واقع شــده است. در نتیجه، تامین برق را از 
این نیروگاه انجام می دهیم. همچنین منطقه ویژه خلیج فارس از نظر تامین 
گاز و خطوط گازرسانی مشکلی ندارد؛ چراکه در سال ۱۳۹۷ یک ایستگاه 
خط ۳۰ اینچ بین المللی گاز را راه اندازی کردیم که از طریق همین ایستگاه 
توانسته ایم تامین گاز صنایع را پوشش دهیم. در کنار این منطقه ویژه، خط 
لوله صلح قرار دارد که از این خط نیز می توانیم برای تامین گاز منطقه در 

صورت نیاز، مجوز های لازم را اخذ کنیم.
در خصوص تامین آب نیز در حال حاضر آب شیرین کن های منطقه ویژه، 
فولاد کاوه جنوب کیش و فولاد هرمزگان فعال هستند و از طریق این سه 
منبع صنایع تامین می شــوند. البته در خصوص تامین آب اقدام به برنامه 
ریزی لازم جهت تامین آب صنایه از محل تصفیه پساب شهر بندرعباس 
کرده ایم که یکی از مهم ترین پروژه های جاری در سال های اخیر بوده است.

این منطقه ویژه در داخل خود یــک هتل پنج ســتاره دارد که این هتل، 
بین المللی است و می تواند در جذب توریست صنعتی موثر واقع شود. این 

هتل که اخیرا بازسازی شده، آماده پذیرش سرمایه گذاران است. 
 حضور ۹ سرمایه گذار بخش خصوصی

 در سال ۹۹
در سال ۱۳۹۹ منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس، در مجموع شاهد حضور 
۹ ســرمایه گذار بخش خصوصی بود که با این افراد قرارداد منعقد شد و 
کار اجرایی طرح خود را آغاز کردند. این در حالی است که تنها طی ۶ ماه 
نخست امسال ۱۲ قرارداد سرمایه گذاری با بخش خصوصی منعقد شده 
که ارزش این سرمایه گذاری ها حدودا به ۷۰۰ میلیون دلار می رسد. علاوه 
بر این موارد، پنج قرارداد جذب سرمایه گذاری دیگر نیز آماده امضا هستند 
که طی هفته های آتی نیز قرارداد این طرح ها نیز میان سرمایه گذاران و منطقه 

ویژه خلیج فارس منعقد خواهد شد.
انتظارات منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس از مسئولان

مناطق ویژه اقتصادی تکلیــف دارند که زیرســاخت ها را برای جذب 
سرمایه گذاری فراهم کنند. از این رو در قانون بودجه سال های آینده کشور 

باید موضوع معافیت های مالیاتی برای مناطق ویژه لحاظ شود. 
با این حال، مجدد درخواســت داریم و پیشــنهاد می کنیم تــا زمانی که 
زیرســاخت های مناطق ویژه اقتصادی کامل نشــده اند، مناطق ویژه از 
پرداخت حقوق دولتی و مالیات معاف شــوند و مالیات آن ها با نظارت 
ذی حساب هایی که دولت مشخص می کند، صرف توسعه زیرساخت ها 
در مناطق ویژه اقتصادی شــود. با این اتفاق، مالیات و عوارض پرداختی 
مناطق ویژه صرف توسعه زیرساخت همان استان خواهد شد و از استان 

خارج نمی شود. 

انتظارات منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس از مسئولان

جذب سرمایه گذاری در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس

برگزیده ها

گوناگون

مدیر کل دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل دریایی، 
گفت: با در نظر گرفتن مســائل اجتماعــی و اقتصادی 
منطقه و بومیان ساحل نشین، ســازمان حفاظت محیط 
زیست با انجام صید ترال سنتی با قرار دادن شروطی در حال حاضر 
موافقت کرده،  اما صید ترال صنعتی تعطیل شــده است.به گزارش 
اقتصادســرآمد،  داوود میرشــکار در خصــوص وضعیــت پایش 
مرجان های خلیج فارس گفت: پایش مرجان های خلیج فارس امسال 
در محدوده آبهای بوشهر انجام شده است.مدیر کل دفتر حفاظت از 
زیست بوم ها و سواحل دریایی با اشاره به اینکه طی سالهای اخیر به 
دلیل شــرایط اقلیمی که مهمترین آن گرم شدن آبهای جهانی است، 
شاهد سفید شدگی و نهایتا مرگ و میر مرجان ها هستیم.وی در ادامه 
با اشاره به اقدامات ارزشمند دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل 
دریایی طی سالهای اخیر در راستای حفاظت از محیط زیست دریایی 
کشــور، گفت: یکی از مهمترین این اقدامات تهیه اطلس زیســت 
بوم های خلیج فارس و دریای عمان بوده است.مدیر کل دفتر حفاظت 
از زیست بوم ها و سواحل دریایی با اشاره به اینکه این اطلس به دو 
زبان انگلیســی و فارسی تهیه شده است، بیان داشــت: امیدواریم با 
تخصیص اعتبارات لازم تا پایان سال شاهد چاپ و انتشار این اطلس 
مهم محیط زیست دریایی باشیم.به گفته وی، اطلس زیست بوم های 
خلیج فارس و دریای عمان، سند بســیار مهمی برای حفاظت از نام 
خلیج فارس محسوب می شود و نیز ســندی برای زیست بوم های 
خلیج فارس و دریای عمان خواهد بود.وی در ادامه گفته های خود 
به مکان یابی مناسب جهت استقرار آب شیرین کُن ها در نوار ساحلی 
جنوب کشور اشــاره کرد و اظهار داشت: در این راستا تا کنون چهار 
نقطه مکان یابی صورت گرفته است تا کمترین آسیب محیط زیست 
دریایی را در به دنبال نصب آب شیرین کن ها به دنبال داشته باشیم.

میرشکار در ادامه به پایش در حوزه تنوع زیســتی به عنوان یکی از 
اقدامات مهم معاونت محیط زیســت دریایی اشاره کرد و گفت: در 
حوزه های تنوع زیستی آبهای جنوبی کشــور پایش هایی داشتیم که 
یکی از آنها بحث لاک پشت های دریایی بود که بعد از تدوین برنامه 
اقدام ملــی در قالب یک برنامه واحد انجام می شــود.مدیر کل دفتر 
حفاظت از زیست بوم ها و سوحل دریایی، پایش آبسنگ های خلیج 
فارس ، تهیه شناســنامه جزایر خلیج فارس و نیز امداد و نجات فوک 
خزری را از دیگر برنامه های دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل 
دریایی عنوان کرد.به گفته وی، پروژه شناسنامه دار شدن جزایر خلیج 
فارس از دو سال پیش آغاز شد و تاکنون برخی از این جزایر شناسنامه 
دار شدند و بقیه هم در دستور کار قرار دارند که امیدواریم به زودی 

همه جزایر خلیج فارس  شناسنامه دار شوند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: درحال 
حاضر ۴۰ فروند شناور با ظرفیت ۴ هزار و ۹۲ صندلی 
موجود است که با رعایت فاصله گذاری اجتماعی به 
۲ هزار و ۴۵۵ صندلی کاهش پیدا می کند.به گزارش 
اقتصادســرآمد، علیرضا محمدی کرجی ران با تاکید بر اهمیت 
طرح تسهیل ســفرهای دریایی، به اهداف اجرای این طرح ویژه 
نوروز در استان هرمزگان اشاره کرد و گفت: هدف از اجرای این 
طرح که همه ساله به شکل مداوم مدنظر قرار گرفته، تأمین ایمنی 
ســفرهای دریایی، افزایش ایمنی پایانه ها، شناورها و مسیرهای 
تردد، هم افزایی ارگان های همکار و تیم های عملیاتی و نیز پیش 
بینی های لازم برای پاســخ گویی به شرایط اضطرار در مسیرهای 
دریایی است.وی ادامه داد: طی سال های ۹۸ و ۹۹ به دلیل شرایط 
ناشی از شیوع ویروس کرونا، طرح گردشگری دریایی دچار وقفه 
شد.مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان درباره اقدامات و تدابیر 
اندیشیده در نیمه دوم سال جاری در راستای طرح تسهیل سفرهای 
دریایی ویژه نوروز ۱۴۰۱ در استان هرمزگان، بیان کرد: با توجه به 
افزایش تردد شناورها در ایام مذکور تدابیر و اقدامات گسترده ای 
انجام می شود که به منظور تأمین و ارتقا ایمنی سفرهایی دریایی 
گردشگران تاکنون چندین جلســه با ارگان های همکار و بنادر 
زیرمجموعه، بازرســان اجرای طرح، همیاران ناجی و برج های 
کنترل برگزار شــده اســت.محمدی کرجی ران افزود: از دیگر 
اقدامات انجام شده در اجرای هرچه بهتر طرح مذکور در صورت 
تأیید ستاد ملی کرونا، بازرسی فنی و ایمنی متمرکز به صورت ویژه 
از شناورهای مسافری متردد به بنادر تابعه از آبان ماه سال جاری تا 
فروردین ۱۴۰۱ است.وی همچنین به ظرفیت شناورهای مسافری 
در شهر بندرعباس اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر ۴۰ فروند 
شناور با ظرفیت ۴ هزار و ۹۲ صندلی موجود است که با رعایت 
فاصله گــذاری اجتماعی به ۲ هــزار و ۴۵۵ صندلی کاهش پیدا 
می کند.مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان در خصوص اقدامات 
صورت گرفته در راستای ارتقا ایمنی بنادر مسافری، اظهار داشت: 
پیگیری و انجام اقدامات لازم جهت استقرار سیستم اطفا حریق در 
بنادر مسافربری، برنامه ریزی حضور ۲۴ ساعته تیم های غواصی، 
هلال احمر، آتش نشانی و اورژانس در بنادر مسافری، برنامه ریزی 
جهت تأمین امکانات رفاهی، بهداشتی و امدادی، جذب همیاران 
ایمنی در بنادر از نفرات بومی دریایی مناطق شرق و غرب استان 
به صورت خرید خدمت جهت ساماندهی و کنترل تردد شناورها 
و اطمینان از فراهم شدن امکانات ویژه مسافران توانخواه از جمله 

اقدامات صورت گرفته است.

مسئول آبزیان اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی 
خاطر نشان کرد: کاهش ذخایر دریایی باعث شده 
است میزان صید ماهی در شــمال و جنوب کشور 
کاهش پیدا کند از این رو شــاهد افزایش نــرخ ماهی در بازار 
هستیم. در میادین عرضه آبزیان بیشتر ماهیان پرورشی مشاهده 
می شود.به گزارش اقتصادســرآمد، فخرالدین احمدی با بیان 
اینکه افزایش قیمت مرغ و گوشت قرمز بر قیمت ماهی نیز تاثیر 
خواهد گذاشت، به ایلنا گفت: در سال جاری صید ماهی شمال 
و جنوب نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده و این مسئله باعث 
افزایش قیمت ماهی در بازار شده است.وی با بیان اینکه خوراک 
ماهیان با نرخ ترجیحی وارد نشد، گفت: اصلاح نظام یارانه ای، 
در نهایت بر روی قیمت مرغ و گوشــت قرمز تاثیر مســتقیم 
می گذارد متعاقب افزایش نرخ مرغ و گوشت ما شاهد بالا رفتن 
نرخ آبزیان نیز خواهیم بود چراکه ماهی می خواهد به قیمت این 
اقلام خود را نزدیک کند.به گفته احمدی، اگر مردم خرید نکنند 
و تولید در دست تولیدکنندگان بماند این احتمال وجود دارد که 
شاهد افزایش نرخ ماهی بعد از اصلاح نظام یارانه ای نباشیم.  این 
فعال صنفی با اشاره به حذف آبزیان از سبد خانوارها، تصریح 
کرد: قیمت ماهی قزل آلا در عمده فروشــی به کیلویی ۶۸ هزار 
تومان و در میادین به کیلویی ۷۸ هزار تومان رسیده است. نرخ 
ماهی جنوب به دلیل کاهش صید روند صعودی به خود گرفته 
است تا جایی که ماهی شیر در میادین کیلویی ۱۸۰ هزار تومان 
خرید و فروش می شــود.وی در ادامه به اشــاره به نرخ دیگر 
ماهیان جنوب، افزود: شوریده کیلویی ۱۴۰ هزار تومان، حلوا 
کیلویی ۱۳۰ هزار تومان اســت که این نرخ ها در عمده فروشی 
است و واحدهای صنفی بعد از افزایش سود ۱۰ درصدی این 
آبزیان را بــه مصرف کنندگان عرضه می کنند.بنــا به اظهارات 
احمدی، قیمت ماهیان جنوب در خرده فروشی به مرز کیلویی 
۲۰۰ هزار تومان هم رسیده است.این فعال صنفی با بیان اینکه 
حجم قابل توجهی از ماهیان میادین پرورشــی هستند، گفت: 
افزایش قیمت سرسام آور ماهی جنوب این خوراک را سفره های 
مردم حذف کرده است. علت کاهش صید ماهی جنوب را باید 
در تقلیل پیدا کردن ذخایر دریایی و طوفان ماه های گذشته دنبال 
کرد. همچنین صید ماهیان استخوانی نیز افزایش پیدا نکرده و 
بازار ماهیان شمال مانند سوف و کفال نیز کاهش پیدا کرده است 
قیمت ماهی سفید کیلویی ۱۵۰ هزار تومان و ماهی کفال کیلویی 
۱۲۰ هزار تومان است.وی در پاسخ به این پرسش که پایین ترین 

نرخ ماهی در بازار کیلویی چند است؟ 

مدیر کل دفتر حفاظت

 موافقت محیط زیست با انجام
 صید ترال سنتی در دریای عمان 

به دلیل رعایت فاصله گذاری اجتماعی

 ظرفیت شناورهای مسافری 
برای نوروز ۱۴۰۱ نصف شد

اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی خبرداد

 کاهش میزان صید ماهی در شمال 
و جنوب به دنبال افت ذخایر دریایی


